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Jenže to by nesměly být Líbeznice, aby nechaly ná-
pady v šuplíku. Neodradilo je ani to, že veškeré po-
zemky pod navrženým parkem patří soukromým 
osobám. Dokonce se podařilo v únoru 2018 imple-
mentovat myšlenku Zeleného pásu i do Územního 
plánu obce Bořanovice. Na hranicích mezi oběma 
katastry byl rozšířen pás biokoridoru, který navazuje 
na líbeznický okružní park. Paráda. 

A jaro roku 2018 odstartovala práce architektů 
na zpracování studie kompletního Zeleného pásu 
kolem obce. A kdo jiný by studii nejlépe zpracoval 
než zhotovitel územního plánu Atelier M1 archi-
tekti. „Architekta Jana Hájka a jeho tým jsme ne-
museli radním ani zastupitelům dlouze představo-
vat,“ říká tehdejší starosta obce Martin Kupka 
a dodává: „Spolupráce s architektem Hájkem za-
čala už v roce 2010, kdy podle jeho návrhu vznikla 
přístavba staré budovy školky s unikátním dřevěným 
požárním schodištěm a velkoformátovými okny nad 
vstupem. Uspěl pak v soutěži na proměnu tří obec-
ních budov – Domu služeb (pošta), Obecního úřadu 
a zdravotního střediska. Podařilo se mu citlivě 
a velmi důstojně upravit vzhled všech tří důležitých 
objektů a není divu, že projekt s názvem Tři věže 
získal ocenění za architekturu. Věděli jsme, že návrh 
okružního parku o délce 3,5 kilometru je v dobrých 
rukou.“ V únoru 2019 zastupitelstvo obce schváli- 

lo návrh studie. Její kompletní znění najdete na 
https://www.libeznice.cz/uzemni-studie. 

Celý park je rozdělen do deseti různorodých 
úseků, které navazují na urbanistické a přírodní 
podmínky v daném místě. Podél frekventovaného 
obchvatu bude plnit především izolační hlukovou 
funkci, úseky směrem do polí vytvoří přechodné 
pásmo mezi zástavbou a volnou přírodou s maxi-
málním respektováním využití daného území. Park 
pod školou co nejvíce přizpůsobit potřebám škol-
ních dětí, Makůvku využít pro vytvoření ekosystému 
v podobě mokřadu i tůní nebo založit ovocný sad. 
Celým parkem se táhne jako nit mlatová cesta le-
movaná alejí, kterou má tvořit více než tisíc stromů. 
Park je doplněn o stromy solitérní a také směrem 
do polí místy keřovým pásem. Plochu pak doplňuje 
183 tisíc čtverečních metrů trávníku. 

UNIKÁTNÍ PARK 

Když na jaře 2019 probíhala výstavba nového pavi-
lonu základní školy, začaly i práce na projektové do-
kumentaci pro změnu území mezi ulicemi Nádražní 
a Měšická. Úsek V. – východní s názvem Pod školou 
měl být pilotním projektem celého Zeleného pásu. 

„Studie zde počítala s využitím vytěžené zeminy jak 
po výstavbě rodinných domů, tak i nové školy. Zpra-
cování zeminy v místě bylo důležitým faktorem pro 
získání souhlasu pro právo stavby od soukromých 
vlastníků. V roce 2020 se podařilo na část pozemků 
uzavřít kupní smlouvu,“ přibližuje začátek zrodu 
okružního parku tehdejší místostarosta František 
Grunt. Právě on měl během svého působení ve 
funkci místostarosty Zelený pás na starosti. „De-
ponovaná zemina měla sloužit k vytvoření umě-
lého kopce s podobou sopky,“ pokračuje František 
Grunt a dodává: „Po konzultacích se stavební fir-
mou jsme od výstavby ustoupili a území upravili do 
současné podoby. Postavit kopec není jako uplácat 
hrad z písku a převládly obavy z toho, aby se bu-
doucí kopec nesesunul. Ale radost z toho měli ar-
chitekti školy, protože směrem od Měšic by kopec 
bránil ve výhledu na školu.“ Zemina byla pouze roz-
hrnuta. Ovšem ne na dlouho. 

Odskočme si z parku zpět do kanceláře, respek-
tive do zasedací místnosti zastupitelstva. Na každém 
zasedání informoval pan místostarosta o probíhajících 
jednáních s majiteli pozemků pod Zeleným pásem. 
Část pod školou se podařilo vyřešit a místostaros- 
tu obce čekalo jednání s Úřadem pro zastupování  

TÉMA MĚSÍCE

KDYŽ SE MYŠLENKA STÁVÁ REALITOU

Nebylo málo těch, kdo si lehce ťukali na čelo, když vstoupil v roce 2015 v platnost nový územní plán obce. Zcela neotřelá myšlenka zhotovitele 
Atelier M1 architekti pod vedením architekta Jana Hájka vytvořila svým návrhem unikátní řešení zabránění prorůstání výstavby směrem k okolním 
obcím. Kromě jižní části obce, kde výstavba kopíruje hranici katastru Líbeznice, vznikl kolem obce tzv. Zelený pás. Jedná se o okružní park s páteřní 
mlatovou cestou lemovanou alejí. Celý park je rozdělen do deseti segmentů, které se odlišují svým charakterem i aktivitami. Nápad vypadající 
spíše jako utopie. 

Pokračování na straně 3
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ROZHOVOR

Sylva Oliveriusová                                                                         foto archiv -so-

PRÁCE V SOCIÁLNÍM 
VÝBORU MI DÁVÁ VELKÝ 
SMYSL  
Již druhým rokem působí v zastupitelstvu a také ve funkci předsedkyně 
sociálního výboru obce. Sociální výbor se pod jejím vedením pustil do 
mnoha nových akcí zejména pro seniory. Tyto aktivity jsou pro obec ve-
lice přínosné a důležité. Nejen o tom, co ji vedlo do zastupitelstva nebo 
jaké to je, pracovat pro sociální výbor, ale i o tom, jaké aktivity výbor 
chystá, jsme si povídali se Sylvou Oliveriusovou.  

Co vás vedlo k tomu, že jste kandidovala do zastupitelstva obce? 

Rozhodla jsem se kandidovat za stranu PRO Líbeznice na základě oslovení 
pana Františka Závorky. Moje obec je místo, v němž žiji, kde se každý den 
pohybuji, kde komunikuji se sousedy, přáteli, známými a občas i s tvářemi 
neznámých lidí. Život v obci mi není lhostejný a nechtěla jsem být jen tím, 
kdo vykřikuje od stolu u televize, že někdo něco dělá špatně. Byla a jsem 
rozhodnutá přijmout zodpovědnost, ukázat a vyjádřit svůj názor, proč a jak 
věci dělat. Spolurozhodovat a společně s ostatními hledat nejlepší řešení. 
Jenže k tomu je potřeba naslouchat, vést dialog a otevřeně komunikovat. 
Jsou věci, o nichž je třeba na zastupitelstvu obce a potažmo s veřejností dis-
kutovat. Myslím, že v Líbeznicích je ještě mnoho věcí, které se dají zlepšit 
a udělat obec krásnější nejen pro naše spoluobčany, ale i pro návštěvníky 
naší obce. 

Splňuje zatím vaše působení v zastupitelstvu očekávání?  

Myslím si, že ano. Naší kandidátce se například podařilo na zastupitelstvu pro-
sadit online připojení a hlasování. Zatím bohužel jen v rámci zasedání zastupi-
telstva, ale snad v budoucnu dojde k rozšíření a všechna jednání zastupitelstva 
se budou přenášet online i pro občany Líbeznic.  

Co vás na práci v zastupitelstvu překvapilo, co jste nečekala? 

Překvapily mě věcné diskuse ke každému projednávanému bodu, vstřícnost za-
stupitelů, kteří jsou nám zastupitelům-nováčkům vždy ochotni vše vysvětlit. 

Proč jste si jako svoji působnost vybrala právě sociální výbor? 

Baví mě práce s lidmi a být mezi nimi. Nejohroženější skupinou jsou starší 
občané a děti. Těm by se měla věnovat větší pozornost. Sociální práce mi 
dává pocit smysluplnosti. S více informacemi o tom, jak byla a je naše spo-
lečnost uspořádaná, jsem začala zjišťovat, že v ní existují určité mezery a ne 
každý v ní má úplně stejné podmínky pro úspěch. Postupně jsem došla 
k tomu, že k řešení těchto „nedokonalostí a mezer“ je právě sociální práce 
ideálním nástrojem, protože může působit jak na úrovni jednotlivce, tak na 
úrovni skupiny, komunity, výboru nebo celé společnosti. Být při tom, když 
se daří změna k lepšímu, je neskutečně naplňující. Sociální práce je skvělá 
v tom, že pomáhá lidem dosáhnout alespoň části toho, co by se jim bez ní 
možná zdálo nemožné.  

Co je vlastně úkolem sociálního výboru obce a jaké aktivity výbor 
pořádá? 

Úkolem sociálního výboru je připravovat, projednávat a předkládat stanoviska 
a návrhy zastupitelstvu obce z oblasti sociálních věcí. Sociální výbor ZO Lí-
beznice má pět členů. Pravidelně chodíme gratulovat jubilantům, kteří dovršili 
70, 75 a 80 let věku. Od 80 let věku chodíme gratulovat každý rok. Letos 
máme těchto občanů 121. V současné době žije v obci 11 občanů starších 
90 let, což je úctyhodné číslo. Jsem přesvědčená, že taková malá gratulace 
a dáreček každého potěší. S každým z jubilantů si popovídáme, zeptáme se, 
zda něco nepotřebuje, a vězte, že jsou mezi nimi i tací, kteří vás pozvou na 
kávu, a pak vám hodinka povídání uběhne velice rychle. Před Vánocemi cho-
díme přát obyvatelům Líbeznic, kteří žijí sami. Vánoční období je vždy časem, 
kdy je každý rád, že není sám nebo si alespoň chvilku s někým popovídá. Sa-
mozřejmě máme připravené malé vánoční dárečky. Tímto bych chtěla velice 
poděkovat dětem z MŠ Líbeznice, které nám vždy vyrobí krásná narozeninová 
či vánoční přáníčka, a jubilanti jsou vždy rádi, že si na ně vzpomenou i ti nej-
menší. A poděkování patří samozřejmě členkám výboru, bez kterých by tato 
práce nešla dělat.  

V loňském roce jsme se s kolegyní Lucií Vörösovou zúčastnily konference 
na téma transformace sociálních služeb, kde jsme se dozvěděly plno zajímavostí 
týkajících se sociální oblasti, které v práci sociálního výboru využijeme. Zároveň 
jsem také vzdělavatelkou v Dobročinném spolku baráčníků, kde se se staršími 
lidmi také setkávám na příjemných sezeních. 

A na jaké nové aktivity se můžeme těšit do budoucna? 

Není to úplně nová aktivita, ale 14. května se uskuteční setkání nejstarších ob-
čanů obce Líbeznice ve Žluté Kartě, které muselo být v době covidu zrušeno. 
Tímto bychom chtěli navázat na předešlá setkání. Děti z MŠ připraví malé kul-
turní představení, Václav Mikoláš promítne film o historii Líbeznic, zahraje nám 
Pražský pouťový orchestr a samozřejmostí bude malé občerstvení a pro ženy 
malá pozornost. Doufám, že se seniorů nad 80 let sejde hodně a budou tak 
mít příležitost si zavzpomínat a popovídat o svých každodenních radostech 
i starostech. Pozvánku dostalo 70 občanů. 

Dále máme 26. dubna 2024 naplánovanou prezentaci chytrých SOS zaří-
zení, výsledek bychom chtěli poté předložit na zasedání zastupitelstva. Jde 
o pomoc s tím, jak zůstat v domácím prostředí a mít přitom jistotu, že si senioři 
mohou v případě potřeby prostřednictvím tohoto zařízení kdykoli zavolat 
pomoc nebo řešit jakoukoli krizovou situaci. 

A co vy osobně? Jak dlouho v Líbeznicích žijete?  

Já žiji v Líbeznicích 29 let, ale obec jsem poznala již dříve, protože jsem po 
ukončení gymnázia jako učitelka na zdejší ZŠ učila dějepis a tělesnou výchovu. 
Ještě „staré“ Líbeznice se mi velice líbily, a tak když přišla volba, jestli bydlet 
v Brandýse nad Labem nebo v Líbeznicích, nebylo o čem přemýšlet. Za tu dobu, 
co tady žiji, je obec jiná a troufnu si říct, že krásnější, vznešenější. I když ty 
„staré“ Líbeznice měly své kouzlo. 

Kromě práce pro obec máte také své povolání. Jaké to je? 

Pracuji jako asistentka vrchní ředitelky Právní sekce na Ministerstvu financí. 
Naše sekce se věnuje například mezinárodním arbitrážím, veřejným zakázkám 
nebo regulaci v oblasti hazardních her. Ve své pozici potkávám spoustu zají-
mavých lidí, i proto mě tato práce velice baví a vážím si jí, neboť nabízí velice 
široký okruh oblastí ve veřejné sféře. Zároveň získávám praktické znalosti o fun-
gování státu a právních předpisů, což se mi hodí i při práci zastupitelky. 

Je o vás známo, že jste členkou Varan klubu. Jaká je jeho náplň? 
Také vás často potkáváme s pejskem. Zbývá tedy nějaký čas i na 
koníčky?  

Varan klub je spolek nejen motorkářů, ale hlavně výborných lidí, kteří jezdí na 
výlety, zahrají si šipky, poslechnou v klubu dobrou muziku nebo si ugrilují něco 
dobrého. Každoročně také pořádáme Varan Cup, což je již celkem známý šip-
kový turnaj určený pro širokou veřejnost.  

Doma máme dva čtyřnohé členy rodiny. Jeden je stařeček, který už toho 
tolik nenachodí, a druhý mladý, bláznivý, se kterým chodím skoro každé ráno 
ven, což je výborná relaxace. Jedním z mých největších koníčků je četba a sport 
a pak hlavně naše čtyři vnoučata, o která se s manželem staráme a přejeme si, 
abychom z nich vychovali slušné a poctivé lidi.  

Děkuji za rozhovor. 

František Grunt
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státu ve věcech majetkových, protože on hospodařil 
s pozemkem pro budoucí ovocný sad. Pozemek byl 
rozdělen v souladu s návrhem okružního parku, 
jenže komplikace s bezúplatným převodem do ma-
jetku obce nastala v momentě, kdy se přihlásil pů-
vodní vlastník komunisty zabaveného pozemku, 
kterým je Římskokatolická farnost Odolena Voda. 
Takže tady jednání pokračují dál.  

V prosinci 2020 dospěla „do vítězného konce“ 
jednání o dalších částech pozemků na východní 
straně obce. Na základě kupních smluv obec získala 
do svého vlastnictví velkou část parku pod školou, 
dva pozemky od ulice Měšické směrem k Mratínce.  

V září 2021 zastupitelstvo přijalo dar pozemku 
mezi Mratínkou a Východní ulicí a v červnu 2022 
schválilo kupní smlouvu na pozemek sousední. Tuto 
kupní smlouvu připravil současný starosta obce Jan 
Havlíček. „Jednání s majiteli probíhala dlouho, pro-
tože pozemek byl ve vlastnictví více osob a z růz-
ných částí republiky. Ale jsem rád, že se podařilo 
získat další část pro okružní park,“ shrnuje pan sta-
rosta.  

VODNÍ PRVKY 

Podíváme-li se na mapový portál se zákresem ma-
jetku obce (a přidáme-li sem i pozemek s právem 
stavby parku), podařilo se během tří let „skoro“ 
spojit Zeleným pásem ulice Nádražní a Východní. 
A to je pěkný pruh. Jen ta lokalita okolo Mratínky 
a Makůvky zůstávala obhospodařovaným polem. 
Pan starosta musel často vysvětlovat, proč nebyly 
stromy dosázeny až dolů k potoku, proč tam na-
jednou alej končí, proč tam už není cesta atd. Nech -
me slepičí kvoč dětem a podívejme se pod pokličku 
nejednoduchých jednání o koupi propojující části 
pozemků mezi Mratínkou a zvláštním koncem nové 
aleje navazující na park pod školou. První telefonát 
střídá druhý, jeden e-mail následuje další, během 
jednání se provětrává doba dávno i blízko minulá 
a další rok, ten čtvrtý, pomalu končí. Naštěstí jen 
pomalu. „Chtěl bych i touto cestou moc poděkovat 
prodávajícímu a všem dalším, díky kterým se poda-
řilo uzavřít kupní smlouvu nejen na pozemky oko- 
lo potoka, ale i na další až k ulici Hovorčovické,“ 
říká už s úsměvem pan starosta. „K dnešnímu dni 
(10. dubna 2024 – pozn. red.) probíhá řízení na ka-
tastrálním úřadu pro vklad nového majitele po-
zemků, tj. obce Líbeznice, do katastru nemovitostí. 
Po provedení zápisu nového vlastníka budou pro-
dávajícímu uvolněny peníze z advokátní úschovy 
a tím bude celá transakce dokončena. A moc se 
těším na to, až začneme sázet další část aleje, pro-
táhneme mlatovou cestu od Hovorčovické až ke 

škole, čímž našim školáků nabídneme další bez-
pečný úsek pro cestu za vzděláním,“ představuje 
plány pan starosta. Zase plány? Jenom plány? 

„Ano, plány. Ale ty jsou přeci od toho, aby se 
plnily,“ komentuje Ludmila Červínová, která kromě 
toho, že má obecní projekty na starosti, má pláno-
vání vystudované. „A jak bývalo v minulém století 
zvykem, musely se především překračovat a nejlépe 
o desítky procent,“ neodpustí si poznámku. „Ale 
teď vážně. V rámci projektů ITI má MAS Nad Pra-
hou elokováno 12 milionů přesně pro typ projektů, 
jakým je realizace další části Zeleného pásu. A tady 
je dokonce přidaná hodnota v podobě modrého 
prvku, kterým jsou tůně a mokřad podél Líbeznic-
kého potoka. Zatímco vedení obce řešilo projekt 
majetkově, Atelier M1 architekti intenzivně praco-
val na projektové dokumentaci pro změnu území 
mezi ulicemi Měšická a Východní. Ta je nyní dokon-
čena a ihned po zápisu pozemků do vlastnictví obce 
bude zahájeno řízení na stavebním úřadě. Do 
června bude dokončena projektová dokumentace 
pro povolení stavby vodních děl v souladu s vodním 
zákonem a podána žádost na vodoprávní úřad. 
A během stavebních řízení budeme intenzivně pra-
covat na získání dotace,“ představuje harmono-
gram Ludmila Červínová. 

A teď zase zpět k rozhrnuté zemině v roce 
2019, která pomalu zarůstala plevelem. Ale jen do 
května 2020, kdy se o sekání postarali ze statku Ve-
selých. V září byla podepsána smlouva zhotovitelem 
výstavby mlatových cest pod školou včetně založení 
trávníku a do budoucího parku vjely těžké stroje. 
Sotva odjely, nastoupila další firma, aby vysadila 
novou alej, skupiny keřů i solitérní stromy. Díky do-
tačnímu titulu pro obec z Operačního programu ži-
votní prostředí, ale i pro ZŠ a ZUŠ Líbeznice z Ná-
rodního programu životního prostředí jsme mohli 
ozelenit první část parku. V únoru 2022 požádala 
o podobnou dotaci MŠ Líbeznice, která umožnila 
vysázet další stromy od ulice Měšická směrem k po-
toku. Ale zůstal zde pruh pole.  

Proč zde zůstal, to už všichni víte. Ale také víte, 
jak to všechno dopadlo. Samozřejmě dobře, vždyť 
pohádky také musí vždycky dobře dopadnout. 
A protože nápad vybudovat Zelený pás kolem Lí-
beznic byl pro mnohé Líbeznické opravdu spíše po-
hádkou, tak jsem moc ráda, že se dá říct: Zazvonil 
zvonec a pohádky je konec. Teď už je to realita. 

-lč- 
foto Ludmila Červínová

Studie Atelieru M1 architekti
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LÍBEZNICKÉ ŠKOLY

ZÁPIS DO PRVNÍCH TŘÍD LÍBEZNICKÉ 
ŠKOLY 
Víkendová dopoledne patří v Líbeznicích k poklidnějším časům. Neplatilo to však o sobotě 13. dubna, 
tedy o dni, kdy líbeznická škola pořádala zápis žáků do prvního ročníku. Už po půl deváté se okolí 
Neorondelu plnilo slavnostně oblečenými dětmi a jejich rodiči. A často i prarodiči a dalšími příbuz -
nými.  

téma. „Bylo to trošilinku těžké, ale do školy se 
těším,“ bezprostředně prozradila, když opustila zá-
pisovou třídu a s úlevou vyšla na školní chodbu. Její 
rodiče ale v takovém klidu nebyli. „Ona to zvládá 
docela s přehledem, ale my tady s manželkou se 
držíme za ruce a ztěžka dýcháme,“ přiznal její ta-
tínek. 

Sobotního zápisu se zúčastnilo téměř 250 bu-
doucích žáků prvních tříd. Některým – již zaregi-
strovaným – dětem znemožnil osobní účast jejich 
aktuální zdravotní stav nebo se jejich rodiče roz-
hodli pro možnost zápisu bez osobní účasti. 

Velký zájem o vzdělávání v líbeznické škole nás 
těší. Ale víme, že i následující školní rok bude kvůli 
nedostatku míst ve škole a nutnosti výuky prvňáčků 
mimo areál školy náročný. Uvědomují si to i někteří 
rodiče, a proto volí možnost přihlásit dítě na jinou 
školu, která může nabídnout komornější nebo al-
ternativní způsob výuky. 

Sobotní zápisový den se na líbeznické škole vy-
dařil. Pro všechny děti ze spádových obcí, které se 
do ní přihlásily a nakonec na školu nastoupí, tím za-
číná nová část jejich života. Všichni zaměstnanci lí-
beznické školy udělají vše pro to, aby se jim ve škole 
líbilo a dařilo.  

-na-

Uvnitř Neorondelu však bylo rušno už od časných 
ranních hodin. Pedagogové dokončovali poslední 
přípravy. Vše muselo být pečlivě nachystané a zor-
ganizované, aby první dojem ze školní atmosféry 
byl pro budoucí školáky co nejpozitivnější. I přesto 
mezi nimi panovala drobná nervozita z pocitu zod-
povědnosti. „Pedagogický cit, empatie, vlídnost, 
upřímnost, odbornost. To jsou základní vlastnosti, 
které musí mít každý pedagog, který se účastní zá-
pisu budoucích žáků do prvních tříd. Zápis prv-
ňáčků je totiž i z pohledu pedagoga jedním z nej-
silnějších momentů ve školním roce. Je to zvláštní 
akt, který klade na pedagogy vysoké nároky. 
Mnoho z nás si totiž svoji přítomnost u zápisu do 
opravdové školy pamatuje celý život,“ říká Martin 

Skalický, zástupce ředitele školy, který má zápisy do 
prvních tříd na starosti.  

Před zápisem probíhala elektronická registrace. 
S měsíčním předstihem tak rodiče měli možnost vý-
běru času zápisu na jednom z dvaceti zápisových 
míst.  

K zápisu do první třídy vyrazil i předškolák 
Matěj. „Já se nejvíc těším na nové kamarády a i na 
to, že se něco nového naučím,“ řekl. U zápisu 
musel stejně jako ostatní děti splnit různé úkoly.  
Při neformálním pohovoru s pedagogem prokázal 
orientační znalost barev, jazykovou a řečovou do-
vednost, úroveň motoriky a orientaci v počtech. 
U zápisu obstála také budoucí prvňačka Markétka. 
Ta stihla namalovat i obrázek na předem určené 

LÍBEZNICKÁ ŠKOLA 
UKLÍZELA ČESKO 
Již třetím rokem se žákyně a žáci líbeznické základní školy zapojují do celore-
publikové akce Ukliďme Česko. Akci pořádá stejnojmenný brněnský spolek 
a zapojit se mohou nejen školy, ale i politici, úředníci, skauti, děti z dětských 
domovů, vysokoškoláci, důchodci, programátoři, lékaři, prodavači, ekologové, 
turisti, pejskaři, pankáči, a to ze všech koutů České republiky. Akce se v tomto 
duchu koná již 10 let a cílem je úklid okolí, kde dobrovolníci, kteří uklízejí, žijí 
nebo k němu mají jiným způsobem blízko. Líbeznická škola využívá akci rovněž 
v rámci aktivit primární prevence jako týmovou akci pro jednotlivé třídy a také 
v rámci environmentální výchovy. V letošním roce se akce Ukliďme Česko 
v pátek 5. dubna 2024 zúčastnilo celkem 41 tříd, od prvních po devátou, a žáci 
a žákyně společně se svými učiteli uklízeli nejen Líbeznice, ale i okolní obce 
Bašť, Měšice, Novou Ves i Kojetice. Stejně jako v minulých letech se ukázalo, 
že více nepořádku je na okrajích obcí, kde děti našly například pneumatiky, zá-
chodovou mísu, části aut, koloběžku i další objemný odpad. Celkem děti na -
sbíraly 50 pytlů odpadu. Pobyt na čerstvém vzduchu spojený s prací si všichni 
užili a pomohli tak dobré věci. Odvoz odpadu pak zajistily technické služby 
obce Líbeznice. Děkujeme všem za účast. 

-na-

Zápis do prvních tříd foto archiv ZŠ Líbeznice

Uklízející třída 1.CH                                                        foto archiv ZŠ Líbeznice
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HISTORICKÉ OKÉNKO

KOČÍ, VOZKA, 
POVOZNÍK, 
FORMAN… 
… to jsou profese, které byly v minulosti 
v obci běžně zastoupeny, než nákladní do-
pravu ovládla motorová vozidla, na vesnici 
v podobě traktorů a posléze i nákladních aut. 
Kočího byste našli téměř na všech místních 
statcích.  

I můj pradědeček Davídek se živil profesí kočího. 
Jeho pojmenování pochází od názvu uherské ves-
nice Kocs (ležící 70 km západně od Budapešti), kde 
se nacházela významná přepřahací stanice na trati 
z Pešti přes Bratislavu do Vídně. Profesi kočího vy-
konávali většinou muži, jelikož toto povolání vyža-
dovalo dobrou fyzickou kondici. Kočí musel umět 
obstarat tažná zvířata, naložit náklad na povoz, vět-
šinou se jednalo o úrodu z polí, a musel umět také 
orat. Nebylo snadné převážet náklad po zdejší těžké 
půdě, kdy se dřevěná ráfová kola bořila hluboko do 
terénu. Mnohdy musel k vyvážení z pole, zvláště 
v „řípách“ (sklizeň řepy hlavně v deštivém období 
na podzim), připřáhnout před oj ještě jeden pár 
koní či tažných volů, tzv. forajt. 

Kočí, vozka, jak se mu také říkalo, řídil povoz ta-
žený koňmi nebo jinými hospodářskými zvířaty. Na 
velkých statcích to byly z důvodu ekonomického 
a pro těžké polní práce (hluboká orba) také úspor-
nější volské potahy (kastrovaní býci), ti se před 
zimou porazili u řezníka nebo na jatkách a nemuseli 
se tak přes zimu krmit. Cena koní byla podstatně 
vyšší a náklady na jejich krmení také. Malí rolníci 
pak zapřahali jen kravku, kterou měli hlavně pro 
produkci mléka. Ti movitější, kteří měli jen jednoho 
koně, k němu připřáhli, bylo-li nutné, i krávu ze 
stáje.  

Místo kočího k řízení povozu bylo na voze, seděl 
na takzvaném kozlíku nebo šel vlevo podél vozu. 
Kozlíku se také říkalo „šejtrok“, podle toho vznikl 
název jednoho z kouzelných večerníčků Cesty for-
mana Šejtročka. 

Vozovým parkem na vsi byly většinou dřevěné 
povozy s velkými dřevěnými loukoťovými koly tvo-
řené nábojem na ose, do něj zasazenými špicemi 
a zakončené ohýbanou nebo do kulata vyřezanou 
loukotí, která byla na obvodu osazena kovanou že-
leznou obručí – ráfkem. Podle použití to byly různě 
dlouhé žebřiňáky na svoz sena či snopů do stodoly 
k mlácení nebo těžké ráfové vozy, tzv. fasuňky, 
k odvozu řepy nebo rozvážení hnoje na pole. Tyto 
pracovní vozy s šikmými, nahoru se rozšiřujícími 
bočními postranicemi („sajtnami“) měly na obou 
stranách uprostřed otevíratelná boční vrata pro 
snazší vykládku naloženého nákladu.  

Později se používaly i pro dopravu po zpevně-
ných cestách a silnicích vhodnější a lehčí vozy s lou-

koťovými koly o menším průměru s rovnou ložnou 
plochou – platem („plaťáky“). Z nich se o hodně 
později, za první republiky, vyvinuly a na některých 
hospodářstvích také objevily modernější celokovové 
vozy s rovnou ložnou plochou na gumových kolech, 
zvané podle výrobce „melicharáky“, vyráběné To-
várnami Melichar v nedalekém Brandýse nad La- 
bem. Poslední typy byly dokonce pro ulehčení práce 
kočího točením klikou mechanicky sklápěné. Tyto 
povozy jak na poli, tak hlavně na cestě a silnici měly 
podstatně menší potřebu tažné síly na zapřažené 
spřežení a byly pro kočího i pohodlnější. 

K přepravě osob nebo lehkého nákladu (řezník 
apod.) pak sloužily lehké jasanové bryčky různého 
typu, provedení a velikosti (odpérované nebo ne-
odpérované). Velcí sedláci kvůli pohodlí a prestiži 
měli k cestám (do kostela apod.) i větší odpérovaný 
kočár, nejčastěji polootevřený typ Victoria; ten pak 
řídil nejzkušenější kočí s nejlepším párem koní na 
statku. Dokonce byli na některých bohatých stat-
cích či velkostatcích pro tento účel drženi kočároví 
koně a ti byli postrojeni slavnostními kočárovými 
postroji ve stylu anglickém (chomoutkovém) či 
uherském (poprsním). 

Kočí, který řídil těžký nákladní povoz a provozo-
val živnost povoznictví, byl označován slovem for-
man – povozník. Povoznictví neboli formanství patří 
k jedněm z nejstarších činností. Jeho vznik souvisel 
s vynálezem kola. Povozníci/formani rozváželi v měs-
tech, na vesnicích a mezi městy všelijaké obchodní 
zboží. Obchod jako takový má prastarou tradici 
a historii a vydalo by to na samostatné pojednání. 

Rozvoj povoznictví u nás nastal od 14. století, 
kdy vznikala síť obchodních stezek a později zpev-
něných silnic. Od 16. století se tato síť komunikací 
začala zkvalitňovat a rozrůstat. To dokládá krásná 

Klaudyánova mapa z roku 1518, na níž je také zo -
brazen tehdejší formanský vůz a světové strany jsou 
oproti nynějšku obráceně, tj. sever je dole, jih na-
hoře, západ vpravo a východ vlevo. S rozvojem ná-
kladní dopravy souvisel i rozvoj s ní spojeného ja-
kéhosi „servisu“, jako byly takřka na každé vesnici 
běžně zastoupené kovárny, již méně bylo kolář-
ských dílen. Dále to byly hostince – formanky – a na 
hlavních (císařských) silnicích i zájezdní hostince 
s nezbytnými stájemi a potřebným zázemím; jejich 
budovy se mnohdy zachovaly dodnes a byly z dů-
vodu bezpečnosti vždy s uzavřeným velkým dvo-
rem, často se dvěma branami (vjezd a výjezd). 

Formani převáželi zboží z místa na místo, tak 
jako dnes řidiči nákladních vozidel. Přepravovalo se 
především obilí, mouka, ovoce, zelenina, uhlí, dřevo 
a všelijaké další zboží.  

V zimním období, kdy napadl sníh, bývala tažná 
zvířata zapřažena do velkých saní, jak nákladních, 
tak osobních. A sedláci měli také povinnost s více-
spřežími protahovat silnice sněhovými pluhy. 

Pro řízení povozu se musel kočí řídit platnými 
dobovými dopravními předpisy, kde byl stanoven 
i minimální věk kočího či formana. 

Pro úplnost je nutné zmínit i předchůdce měst-
ské hromadné dopravy, kterou zajišťovaly omnibusy 
jako předchůdci nynějších autobusů, později pak 
tramvaje tažené koňmi (první trasa vedla z nedale-
kého Karlína na Národní třídu). K meziměstské 
osobní dopravě sloužily poštovní diligence (dostav-
níky) v režii c. a k. pošty, tento mohutný těžký žlu-
točerný kočár v rakousko-uherských státních bar-
vách, tažený vícespřežím, řídil postilion. První třída 
cestujících seděla uvnitř a druhá třída měla místa 
nahoře (nebyla krytá) a tito cestující měli v případě 
nutnosti navíc povinnost sesednout a pomoci dili-
genci tlačit. Opět pro úplnost ještě zbývá v dopravě 
osob zmínit i tehdy ojedinělou Gerstnerovu koně-
spřežnou železnici z Lince do Českých Budějovic 
(František Josef Gerstner). 

K individuální dopravě osob sloužily kočáry růz-
ných typů a pro nájemní dopravu předchůdci ny-
nějších taxíků v podobě jednospřežní drožky a fia-
krů tažených dvojspřežím. Drožkáři i fiakristé byli 
koncesovanou živností. 

Od konce šedesátých let 20. století u nás i v Ev-
ropě z těchto původně všech pracovních činností 
vznikla sportovní disciplína kočárových soutěží s ná-
zvem vozatajství. V ČSSR to byli od roku 1966 mistři 
opratí v rámci Zlaté podkovy Zemědělských novin. 
Manžel nedávno zesnulé britské královny Alžběty II., 
Jeho Výsost princ Filip, se ve druhé polovině sedm-
desátých let zasloužil o zařazení vozatajství (driving) 
jako samostatné sportovní disciplíny se čtyřspřežím 
mezi oficiální soutěže Mezinárodní jezdecké fede-
race FEI. 

K označení forman je nutné pro úplnost ještě 
zmínit, že u nás i na Slovensku se pro těžké chlad-
nokrevné koně později (po roce 1989) uvedly 
v život i „formanské (furmanské) jízdy“ jako ob-
doba výše zmíněných sportovních soutěží lehkých 
teplokrevných koní.  
(Děkuji panu Ing. Janu Navrátilovi, CSc., za spolu-
práci na článku a paní Aleně Ducháčové za jazyko-
vou korekturu.)  

Hana Bílková 
foto archiv -hb-

Sněhový pluh Kotrba
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OBECNÍ POLICIE

CO ZNAMENÁ DOPRAVNÍ 
ZNAČKA OBYTNÁ ZÓNA 
Obytná zóna je určena primárně pro chodce a cyklisty. Platí v ní stejná 
pravidla jako v pěší zóně s několika výjimkami.  

Pravidla v obytných zónách jsou nastavena tak, aby zajistila co nej-
vhodnější a nejbezpečnější prostředí pro místní obyvatele a jejich klidný 
život. Často tomu tak ale nebývá a řidiči pravidla, a zejména dopravní 
značky, směle ignorují. 

Výklad legislativy 

Obytná zóna od sebe neodděluje pěší, cyklistickou ani motorovou dopravu – je 
to komunikace se smíšeným provozem specifikovaná v zákoně č. 361/2000 Sb., 
o silničním provozu, přesněji pak v § 39 jako zastavěná oblast. 

Není složité rozpoznat začátek a konec obytné zóny, protože jsou jasně 
označeny dopravními značkami na modrém poli – „Obytná zóna“ a „Konec 
obytné zóny“. I pěší zónu poznáte podle označení. Že se jedná o nějakou zónu, 
poznáte také dle úpravy povrchu, nejčastěji jinými obrubníky a chodníky. 

Legislativa dále uvádí, že v obytné a pěší zóně smějí chodci užívat po-
zemní komunikaci v celé její šíři. Je však důležité si uvědomit, že děti si smějí 
hrát na pozemní komunikaci pouze v obytné zóně, nikoli v té pěší. Maximální 
povolená rychlost v obytné zóně je 20 km/h, to samé platí pro zónu pěší.  

Rizika obytných zón 

Ačkoli řidič musí dbát zvýšené opatrnosti vůči chodcům a má povinnost je ne-
ohrozit, je potřeba, aby byli všichni zúčastnění ohleduplní jeden ke druhému. 
Nicméně i chodci a děti hrající si v obytné zóně mají své povinnosti. Musí umož-
nit vozidlům projet a také si dávat pozor na vzdálenost od auta, aby nedošlo 
například k přejetí nohy nebo k udeření zrcátkem. Stejně tak řidič si musí dát 
pozor, aby chodce nebo děti neohrozil. V případě nutnosti prostě zastavte, 
předejdete tak neštěstí.  

Jak je to s předností? 

Motorista musí dát přednost v jízdě při výjezdu z obytné zóny i tam, kde 
není umístěna dopravní značka „Dej přednost v jízdě“. Někteří řidiči se totiž 
často mylně domnívají, že i při výjezdu ze zóny mají přednost zprava.  

A jak je to s parkováním a případnou pokutou? 

Parkování v obytné zóně je povoleno pouze na vyznačených parkovištích. Za 
parkování nebo stání mimo vyznačená místa si vysloužíte pokutu nebo bo-
tičku. Avšak zastavení například kvůli vyložení nákladu nebo nastoupení osob 
není omezeno.  

Rudolf Sedlák 

NÁMOŘNICKÝ 
BÁL 
Loď Santa Lucia vyplula v sobotu 9. března na ne-
zapomenutelnou pouť do dalekého Karibiku za do-
provodu kapely Caroline Band. Na palubě se to jen 
hemžilo proužkovanými námořníky, piráty, z moř-
ských vln zavítal i potápěč a půvabná Siréna. Celý 
večer se nesl v tanečním duchu a nechyběla ani 

kapka soupeřivosti. Vítězové taneční soutěže si od-
nesli voňavý balíček masných výrobků. Samozřejmě 
nesmělo chybět vyhlášení nejlepší masky ve třech 
kategoriích a ani tito vítězové neodešli s prázdnou. 
Během večera se rychle rozprodaly lístky do tom-
boly, do níž opět velmi štědře přispěli četní sponzoři 
plesu. Za organizaci námořnického bálu, který byl 
jistě výjimečným zážitkem pro všechny zúčastněné, 
patří veliké díky našim skautům. 

Julie Blažejová 
foto archiv skautů

LÍBEZNICKÉ SPOLKY
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MLÁDEŽNICKÝ 
FOTBAL V ZIMĚ 
NEZAMRZL, 
NAOPAK! 
Po zimní přípravě, která se díky mírné zimě odehrá-
vala nejen v hale Na Chrupavce, ale také na umělé 
trávě hřiště u školy, se přiblížila fotbalová sezona. 
Díky výborným místním podmínkám jsme tak mohli 
našim mládežnickým týmům umožnit po celou 
zimu trénovat bez omezení a kvalitně se připravit 
na soutěže. Obě přípravky tak trénovaly v hale ve 
stejné intenzitě jako na venkovním hřišti a tým 
mladších žáků navíc často využíval školní umělé 
hřiště. Kluci si tak mohli užívat fotbal venku po 
celou zimu, včetně speciálního zápasu na silvestra. 
A možná právě v poslední den roku se nám po- 
dařilo založit další novou tradici loučení s kalen- 
dářním rokem prostřednictvím „silvestrovského zá-
pasu“. 

V dubnu jsme se pak mohli vrátit na hřiště s pi-
lováním formy na novou sezonu. S chutí jsme se 
tak vrhli do tréninku na trávě a začali se všichni těšit 
na jarní sezonu a na další soutěžní zápasy, ve kte-
rých chceme navázat na vynikající podzimní vý-
sledky a na historicky nejúspěšnější výsledky z pod-
zimu. 

Vydařená podzimní sezona 

Tým mladších žáků vyhrál na podzim všechny své 
zápasy a prošel soutěží bez ztráty bodu. O to cen-
nější na tomto výsledku je, že týmy umístěné za 
našimi kluky disponují mnohem širší hráčskou zá-
kladnou. Stejně pyšní jsme na práci kluků a jejich 
trenérů ve starší a mladší přípravce.  

Zde se sice nepočítají body do tabulek, ale 
i tak je potřeba zmínit, že bodových ztrát bylo na-
prosté minimum.  

Největší radost nám všem, kteří už několik let 
mládežnický fotbal vedeme, dělá fotbalové umění 
našich fotbalistů. Stejně jako jejich nadšení a v ne-
poslední řadě i podpora rodičů. 

Odměnou pro celý trenérský tým je kromě ra-
dosti z úspěchu našich týmů i vědomí, že se nám 
podařilo pozvednout fotbal v Líbeznicích až do ta-
kové kvality, že naše týmy oslovují soupeři k pří-
pravným zápasům. Jedná se většinou o týmy, 
které patří ve svých lokalitách k výběrovým tý- 
mům. Ale nejen to.  

Za velký úspěch a naši radost považujeme 
i skutečnost, že zástupci těchto silných týmů pro-
jevují zájem o některé z našich kluků s nabídkou 
možnosti přestupu nebo hostování.  

Tento zájem je důkazem, že se nám společně – 
malým fotbalistům, trenérům, rodičům, ale i zá-
stupcům obce – vytvořením tréninkových pod-
mínek podařilo kvalitu místního mládežnického 
fotbalu posunout opravdu vysoko. 

Nábor nových posil do týmu 

Každý úspěch tak zároveň přináší i nové příleži-
tosti, což je právě společný zájem v nastaveném 
zvyšování kvality pokračovat a naše mládežnické 
týmy doplnit o nové šikovné fotbalisty nejen z Lí-
beznic, ale i okolí.  

Prostřednictvím tohoto článku tak prosíme 
právě vás, občany Líbeznic, o pomoc s oslovením 
nadějných fotbalistů, kteří mají pohybové doved-
nosti a fotbalové zkušenosti, zda nemají zájem 
přidat se do našich týmů.  

Důvodem je nejen doplnění současných tří 
týmů, ale také cíl pro tento rok, kdy si podzim pře-
jeme zahájit i se čtvrtým týmem starších žáků. 
Stejně tak moc rádi rozšíříme náš trenérský tým, 
protože jen s dostatečným počtem trenérů lze za-
jistit kvalitu a pestrost tréninků.

V případě, že se nám již na jaře podaří posílit 
naše mládežnické týmy o nové nadějné fotbalisty, 
ale i obětavé trenéry, máme šanci vytvořit v naší 
obci dlouhodobě úspěšný a konkurenceschopný 
tým. Věříme, že kombinace chutě a nadšení pro 
fotbal nás všech, kteří ho děláme, kvality našich 

týmů a vytvořeného zázemí a podmínek pro tré-
nování nám umožní cíle a přání pro rok 2024 na-
plnit. Děkujeme za pomoc a podporu! 

Trenérský tým 1. FC Líbeznice 
foto archiv 1. FC
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FITNESS (a přednáška) 
S OLGOU  
ŠÍPKOVOU 
V sobotu 6. dubna se líbeznická Sportovní hala 
Na Chrupavce stala již podruhé svědkem vel- 
ké sportovní akce Fitness s Olgou Šípkovou – 
mistryní světa, mistryní Evropy, mistryní České 
republiky ve sportovním aerobiku, na kterou 
letos zavítalo okolo 120 cvičenek z blízkého 
okolí i vzdálených míst. Na úvod přivítaly účast-
nice starostu Líbeznic Jana Havlíčka, který Olze 
a ostatním cvičitelkám poděkoval za to, jak  
pomáhají svému okolí udržovat zdravý život- 
ní styl. Organizátorka Monika Šponerová pří-
tomné seznámila s programem dne – bohatou 
nabídkou cvičení a doprovodných aktivit. 

Následně se sportovní hala začala otřásat v zákla-
dech. Ve velké tělocvičně si děvčata pod vedením 
Olgy nejprve zacvičila aerobik v retro stylu a hezkou 
sestavu si s úsměvem na tváři a velkým aplausem uží-
valy opravdu všechny fanynky. Navazovala aktivita 
zumba dance s Monikou a jejími kamarádkami – 
také cvičitelkami tance. Po přestávce a lehkém, chut-
ném obědě Olga představila cvičení deep work, kte- 
ré bylo novinkou pro mnohé účastnice. Na závěr 
všechny tělo protáhly a relaxovaly u lekce jógy s Ale-
nou, která při cvičení krásně hrála na tibetské mísy 
a zvonkohru. Alternativou k rychlejšímu cvičení  byla 
v malém sále aktivita bosu s Martinou. Kdo chtěl na-
opak udržet tempo, mohl si místo jógy na stejném 
místě zkusit lekci salsy s tanečnicí Veronikou. 

Mezi doprovodné akce patřily stánky s prodejem 
korálkových náramků a výživových doplňků. V sále 
byl i koutek s balančními deskami k tréninku koor-
dinace pohybů, rovnováhy těla. 

Součástí akce byl i charitativní bazar oděvů 
z šatníku Moniky, Andrey a Radky, z jehož výtěžku 
půjde podstatná částka na pomoc dětem se sva- 
lovou dystrofií prostřednictvím MDA Ride, vedené 

LÍBEZNICKÉ SPOLKY

líbeznickým patriotem Josefem „Káďou“ Kadeřáb-
kem. 

Po cvičení si děvčata dobyla energii zákuskem 
a kávou nebo čajem a s napětím vyčkávala, kdo 
bude vylosován a vyhraje v tombole jednu z více 

než třiceti cen, které věnovali sponzoři – Bikram 
Yoga studio Praha, Siluet Yoga, Red Door, DRINK 
CANS CZECH, s. r. o., Naše Toustárna Líbeznice, 
Cafe Líbeznice, Líbeznické zahradnictví, Česká 
masna, dumlatek.cz. Hlavní cenou byl víkendový 
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MUŽI, KTEŘÍ  
VÝZNAMNĚ  
PŘISPĚLI  
K POZNÁNÍ 
O SVĚTĚ 
XX. 
Vraťme se ke kořenům vědecké revoluce a počát-
kům experimentální fyziky. Na tomto počátku stojí 
Galileo Galilei. Jestliže jeho předchůdci prováděli 
ojedinělé pokusy a dobírali se dílčích poznatků, Ga-
lileo postavil fyziku na nový základ, vytvořil experi-
mentální metodu jako způsob ověřování fyzikálních 
zákonů. 

Stephen Hawking o něm prohlásil: „Galileo měl 
jako jedinec na zrození moderní vědy snad největší 
vliv.“ 

 
Galileo Galilei (1564–1642) se narodil v toskán-
ském městě Pisa, jeho otec Vincenzo byl učitel 
hudby, skladatel a hudební teoretik, autor knihy 
o antické a soudobé hudbě. Prováděl experimenty 
se zvuky tónů vydávaných strunami a zkoumal je-
jich harmonii; o jeho práci se později zajímal i Jo-
hannes Kepler. Galileo se už v 17 letech zapsal na 
univerzitu v Pise, kde měl na přání svého otce získat 
doktorát z lékařství. Studium medicíny ale nedo-
končil. Během studia se seznámil s Ostiliem Riccim, 
učitelem šlechtických mladíků velkovévody toskán-
ského, který mu vysvětlil základy eukleidovské ma-
tematiky a Archimédových výpočtů ve fyzice. Začal 
psát své první vědecké práce. V roce 1589 se uvol-
nilo křeslo profesora matematiky na univerzitě 
v Pise a Galilei začal sám vyučovat. Do tohoto ob-
dobí spadají jeho nejznámější mechanické pokusy 
s volným pádem těles, valením koulí na nakloněné 
rovině, studium vodorovného vrhu (trajektorie vy-
střeleného náboje) a pohybu kyvadla. Galileo jako 
experimentátor měl ovšem potíže s měřením krát-
kých časových intervalů. Používal k tomu odkapá-
vání kapek ve vodních hodinách, sledování vlast-
ního tepu a také rytmických dob rychlých skladeb 
provozovaných na hudebních nástrojích. 

OBECNÍ KNIHOVNA
Během pobytu v Pise v 25 letech, v nejproduk-

tivnějším věku geniálních objevitelů, svými experi-
menty vyvrátil celou řadu strnulých představ aristo-
teliků a položil základ nové mechanice. Možná že 
ještě důležitější než jednotlivé objevy byla metoda, 
kterou vytvořil, založená na systematických experi-
mentech a jejich matematickém vyhodnocování. 

V roce 1591 zemřel Galileův otec a Galileo pře-
vzal úkol finančně zabezpečit rodinu a vybavit své 
dvě mladší sestry věnem. Plat učitele v Pise na to 
rozhodně nestačil. Navíc se zhoršovaly i jeho vztahy 
s ostatními profesory. Proto se rozhodl odejít z Pisy 
a ucházel se o místo profesora matematiky v Pa-
dově, na proslulé univerzitě Benátské republiky. 
Toto místo skutečně získal za přispění markýze del 
Monte. Je zajímavé, že se o toto místo současně 
ucházel i Giordano Bruno, který však místo vyučo-
vání na univerzitě skončil ve sklepeních benátské 
inkvizice. 

Galileo odjel do Padovy roku 1592 a strávil tam 
osmnáct svých nejšťastnějších a nejplodnějších let. 
Do Padovy si také přivedl z Benátek svou životní 
družku, Marinu Gambovou. Sice se s ní neoženil, 
ale měl s ní dvě dcery a syna (dcery z nemanžel-
ského svazku se ovšem nemohly snadno provdat 
a obě se nakonec uchýlily do kláštera).   

Na padovské univerzitě Galileo přednášel podle 
předepsaných osnov Eukleidovu geometrii, Ptole-
maiův Almagest, Aristotelovu mechaniku, ale také 
balistiku a vojenské stavitelství. 

Převrat v astronomii spojený s Galileovým jmé-
nem však vyvolal vynález a použití dalekohledu. Da-
lekohled vznikl v Holandsku, kde se broušení skle-
něných čoček stalo národní zálibou, zřejmě v roce 
1608. Byl využíván k pozemským pozorováním, za-
jímalo se o něj především vojsko a námořnictvo, ni-
koho by nenapadla taková pošetilost jako dívat se 
dalekohledem do nebe. Galileo si sestrojil vlastní 
dalekohled z olověné trubky a dvou čoček z kvalit-
ního benátského skla. Svůj přístroj označoval jako 
„perspicillium“, postupně ho zdokonaloval, zvětšo-
val jeho optickou mohutnost, a dokonce začal da-
lekohledy vyrábět. V roce 1610 zkonstruoval také 
mikroskop, nezávisle na holandských brusičích 
čoček. 

Rok 1610 znamenal pro Galilea zvrat i v osob-
ním životě. Z řady důvodů, o nichž se můžeme jen 
dohadovat, se rozhodl opustit dobré postavení a re-
lativní bezpečí Benátské republiky a vrátil se do  
rodného Toskánska, do Florencie, jako matematik 
a filozof na velkovévodském dvoře. Přitom se mu 
rozpadla i jeho rodina, rozešel se s Marinou. Tos-
kánsko bylo pod silným vlivem jezuitů a Říma, ale 
ohrožení odtud plynoucí si Galileo tenkrát neuvě-

domoval. V roce 1611 podnikl cestu do Říma, byl 
vlídně přijat papežem, dostalo se mu uznání a ob-
divu od kardinála Maffea Barberiniho a jezuitská 
kolej v Římě plně schválila a vysoce ohodnotila jeho 
objevy. Galileo se stal členem vědecké „Akademie 
rysů ostrovidů“. Byl na vrcholu společenského 
uznání, cítil se naprosto bezpečný a netušil nic o blí-
žících se hrozbách. 

Nenápadně se začaly množit pochybnosti 
a skryté útoky proti Galileovi, a dokonce se utvářela 
protigalileovská klika, která souvisela i s vnitřními 
rozpory a politickými zájmy uvnitř církevní hierar-
chie. V roce 1616 nejvyšší inkvizitor kardinál Ro-
berto Bellarmin, který kdysi poslal na hranici Gior-
dana Bruna, sdělil Galileovi usnesení, které mu 
ukládá, aby názor o Slunci ve středu světa a pohybu 
Země „nezastával, neučil ani nehájil slovem ani pís-
mem“. Toto usnesení mělo později pro Galilea 
vážné důsledky. V roce 1632 vydal italsky svůj 
slavný Dialog o dvou největších systémech světa, 
ptolemaiovském a koperníkovském. Papež vydal 
okamžitě zákaz rozšiřování Dialogu (Galileovi přá-
telé, kteří podobnou situaci předvídali, ho však už 
stačili po Evropě rozeslat). V létě 1632 byl Galileo 
předvolán do Říma před inkviziční tribunál. Byl za-
skočen, propadl depresím a nakonec v únoru 1633 
do Říma přijel. Galileo byl obviněn především 
z toho, že porušil údajný slib z roku 1616 nehlásat 
Koperníkovo učení. Pod pohrůžkou mučení byl na-
konec přinucen, aby odvolal učení o pohybu Země, 
jak ho hlásal ve svém Dialogu. Takové odvolání bylo 
ovšem absurdní, protože Země se samozřejmě po-
hybovat nepřestane. 

Proces nebyl v církevních kruzích posuzován jed-
noznačně, několik inkvizitorů odmítlo rozsudek nad 
Galileem podepsat. Je velké štěstí, nejen pro fyziku, 
že nakonec vyvázl jen s domácím vězením v Arcetri 
u Florencie, kde mohl po zbytek života, tedy ještě 
celých devět let, pracovat. Jeho zdravotní stav se 
sice zhoršoval, až nakonec úplně oslepl, ale stáli při 
něm jeho syn Vincenzo, jeho dcery, žáci a přátelé, 
navštěvovaly ho významné osobnosti z celé Evropy, 
aniž tomu jeho strážci mohli zabránit. 

Definitivní konec sporu mezi Galileem a církví 
přišel až 31. října 1992, kdy papež Jan Pavel II. zrušil 
rozsudek, který nad Galileem vyhlásila inkvizice. 

Nejznámější díla: Hvězdný posel (1610), Prubíř 
(1623), Dialogy o dvou největších systémech světa 
(1632), Matematické rozpravy a pokusy (1638). 
 
/zdroje: internet, Wikipedie, I. Štoll – Dějiny fyziky/ 

AD

pobyt pro dvě osoby s polopenzí a vířivkou v jižních 
Čechách. 

Olga Šípková k nám do Líbeznic tentokrát ne-
zavítala pouze jako lektorka, ale také se nám před-
stavila v roli koučky a v druhé části dne prezento-
vala přednášku na téma „Co nám bere energii, 
způsobuje napětí a co s tím?“. Do následné diskuse 

se mohly zapojit všechny účastnice a následně si  
vytvořit svoje „kolo štěstí“, zamyslet se nad daným 
tématem.  

Děkujeme obci Líbeznice, pod jejíž záštitou se 
akce uskutečnila, všem sponzorům, kteří pomohli 
doplnit účastnické balíčky nebo věnovali hodnotné 
ceny do tomboly, a v neposlední řadě všem organi-

zátorům týmu Líbeznického koloběhu, bez jejichž 
nadšení a nezištné pomoci by tato akce nikdy ne-
proběhla. 

Karel Jiránek 
foto -kj-
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OKÉNKO DO KNIHOVNY 

Jana Poncarová:  
Eugenie – příběh české 
hoteliérky 

 
Román je inspirovaný skutečnými osu- 
dy Eugenie Egertové Janečkové a pl-
zeňského hotelu Continental. Eugenii 
jako většinu žen té doby čeká smlu-
vený sňatek.  

S manželem se stará o chod ho-
telu, kde prožívají okupaci i válku. 
Bombardování Plzně poškodí hotel 
a připraví ji o otce a manžela.  

Až osvobození americkou armá-
dou přináší do jejich života neje-
nom novou naději, ale i lásku.

LETOPISY OBCE LÍBEZNICE 
XXXIV. 
Pokračování z životopisu faráře J. V. Paroubka 

Brzy, jak se Paroubek do Líbeznic dostal, mělo býti nepřátelské vojenské ležení 
za líbeznickou kapličkou až k Měšicům. Z toho ležení přišlo 8 vojáků do fary, 
p. faráře svázali, a kde co bylo, jemu obrali. Naštěstí ale přišel do fary jistý líbez-
nický mistr tesařský, Ondřej Štycha, kterého p. farář takto žádal: „Štycho, buďte 
tak dobrý, ve spodkách mám 4 dukáty, vezměte je a jděte do ležení jenerálovi 
a vypravte jemu, co se vše se mnou děje.“ Když Štycha přišed k jenerálovi, jemu 
příběh tento vypravoval, odeslal ihned jenerál některé z jeho vojska do fary s tím 
nařízením, aby toho, an příčina té opovážlivosti se stal, hned před farou oběsili. 
Oběšen byl vskutku pravý před farou a ostatní pak z toho vejstupku potrestáni. 

Však ale poněvadž ono nepřátelské vojsko z toho ležení veliké škody v Lí-
beznicích u sedláků tropilo, odeslal p. farář ještě jednou k jenerálovi s tou pros -
bou, aby líbil do Líbeznic odeslat Salva quardu (ochrannou stráž), co také na  
žádost p. faráře učinil, a tudíž Líbeznice skrze 7 neděl ode všeho nátisku vysvo-
bodil. Z ohledu veliké dobroty, kterou každému prokazoval, získal sobě u lidu 
velikou náklonnost takovou, že bez jeho přítomnosti žádné domácí veselosti, 
jakož tehdáž obyčejné hody při křtinách a svatbách se strojily, při kterých vždy 
vynacházející se, příkladně se choval a rozličnými ponaučujícími průpověďmi 
a příklady lid obveseloval. 

AD

Z LÍBEZNICKÉ KRONIKYOKÉNKO DO KNIHOVNY

POZVÁNKA 
27. května 2024 od 17.00 hodin

AKTUÁLNÍ STAV PŘÍPRAVY VRT 
Chtěli bychom vás pozvat na veřejné setkání se zástupci Správy železnic, na kte-
rém bude představen aktuální stav přípravy a finální podoba vysokorychlostní 
tratě Praha–Drážďany na území obce. 

Setkání se uskuteční dne 27. května 2024 od 17.00 hodin v hale Na Chrupavce.
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ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU  
NA SKLÁDKU! 

Vyklízíme: sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd. 
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci  

za rozumnou cenu. 

STĚHOVÁNÍ 
Tel.: 773 484 056 
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K A L E N D Á Ř  A K C Í  2 0 2 4

 4. 5. Spolkový ples  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

11. 5.  Farmářské trhy  
– Mírové náměstí 

25. 5.  Farmářské trhy  
– Mírové náměstí 

26. 5.  Kolem kolem Líbeznic  
– Areál zdraví 

26. 5.  Pohybové odpoledne s Andělkami  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

27. 5.  Setkání se zástupci Správy železnic 
– Sportovní hala Na Chrupavce 

 1. 6.  Dětský den  
– Areál zdraví 

 8. 6.  Farmářské trhy  
– Mírové náměstí

Obec Líbeznice Spolkové akce, ostatní akce nebo akce  
pořádané z grantu pro kulturu a sport

 9. 6.  Líbeznické bludičky  
– Areál zdraví 

 9. 6.  Charitativní sraz automobilových  
veteránů – Mírové náměstí 

14. 6. Den otevřených dveří v ZŠ a ZUŠ, 
koncerty, dětský jarmark 

15. 6. 8. narozeniny MéLíbeKafé  
a vyhlášení sbírky MDA Ride 

22. 6.  Farmářské trhy  
– Mírové náměstí 

24. 8.  Country večer  
– Areál zdraví 

31. 8.  Líbeznický koloběh  
– Areál zdraví 

 7. 9.  Vinné slavnosti  
– Mírové náměstí

Základní škol    a a Základní 
umělecká škola


